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Épp egy évvel ezelőtt beszélgettünk arról, hogy 
nem vállalnád a miniszterelnök-jelöltséget, mert 
nem érzed hozzád közel álló feladatnak. Most te 
vagy a DK európai parlamenti listájának a vezetője. 
Megtaláltad tehát a testhez álló feladatot?
Egyszerre jött a testhez álló feladat és a kényszerí-
tő pillanat. Miután tavaly április 8-án egy nagy po-
font kapott a demokratikus Magyarország, sokan 
kilátástalannak látták a helyzetet, engem viszont 
ez  felrázott és tettekre ösztönzött. Éreztem, ez 
egy most-vagy-soha pillanat.Ha most nem 
kezd el küzdeni minden rendelkezésére 
álló eszközzel a teljes ellenzék az Or-
bán-rendszer ellen, akkor nagyon az 
hosszú időre bebetonozza magát. 
Bár évek óta kapacitáltak politi-
kai szerepvállalásra, most hatal-
mas megtiszteltetés, hogy a DK 
választókerületi elnökei, tagjai és 
szimpatizánsai kértek erre a fel-
adatra. Igyekszem neki maximá-
lisan megfelelni. És tényleg test-
hez álló feladat számomra, hiszen 
az elmúlt 20 évben folyamatosan 
EU-programokkal foglalkoztam, úgy 
is mondhatnám, hogy már két évtizede 
Európa nekem nem a foglalkozá-
som, hanem a hivatásom. Hiszek 
Európában, és tudom, hogy az 
unión kívül nemcsak erős Ma-
gyarország nem lehet, de 
egyáltalán nincs fele-
melkedést hozó 
élet számára. 

Még egy kicsit maradjunk a személyednél, most 
jött ki már a második közvéleménykutatás, amely 
szerint te vagy a legismertebb és legnépszerűbb 
EP-listavezető. 
Nagyon örülök neki, hihetetlenül megtisztelő és 
egyben hatalmas felelősség. A kihívást és a fela-
datot látom benne, és mindent megteszek, hogy 
ennek megfeleljek. 
Miközben sok párt billeg a populisták által felkor-
bácsolt nacionalizmus és az erősebb integráció 

között, a DK és személyesen te is 
teljes erővel felvállaltad az Eu-

rópai Egyesült Államok esz-
méjének a képviseletét. 
Hogy látod, miképpen 
valósulhat ez meg?
A következő öt évben 
sok minden fog történni 

az Európai Unióban is. 
Egyre nagyobb igény 

mutatkozik arra, hogy 
az EU ne csak a gaz-

dasággal foglalkozzon, 
hanem jobban védje a 

jogállamot, az állampol-
gárok jogait, akár a saját 

kormányukkal szemben is, 
azaz védje meg Orbántól is a 

magyarokat, amennyiben 
antidemokratikusan 

kormányoz, már-
pedig úgy 

k o r m á -
n y o z . 

Ugyanakkor azt is igénylik az emberek, hogy az 
unió foglalkozzon többet a hétköznapi életükkel, 
hogy ne csak tereket díszburkolatozzunk meg 
szökőkutakat építsünk, meg 20 centi magas kilá-
tókat, hanem legyenek tisztességes fizetések, a 
kórházakban legyen megfelelő ellátás, s az orvo-
sok meg az ápolók bérét is ki lehetne egészíteni 
EU-forrásokból. Kemény viták várhatóak, de biztos 
vagyok benne, hogy létrejön egy sokkal emberkö-
zelibb Európa. Európa, mely vigyáz ránk.
Tehát azt szeretnéd, amit sok kritikus, de intreg-
rációpárti médium, közéleti személyiség vagy épp 
politikus is állít, miszerint az Európai Uniót köze-
lebb kell vinni az emberekhez, hiszen a számos 
megvalósult vívmány ellenére, a gazdaság után a 
szociális szférát is integrálni kell valamennyire leg-
alább, hogy az emberek még inkább érezzék saját 
életükben, saját bőrükön az unió nyújtotta előnyö-
ket. S talán ez lenne a legjobb fegyver az EU-elle-
nes populizmussal szemben.
Európa haladt egy úton az elmúlt több, mint 60 év-
ben, folyamatosan bővül és mélyült, közeledett az 
egyre szorosabb együttműködés felé, de még fél-
kész. Most jutott el arra szintre, amikor el kell kez-
deni nem csak az európai üzleti élettel, gazdaság- és 
fejlesztéspolitikával foglalkozni, hanem az európai 
emberek életével is. Ez nagyon sok közös feladatot 
jelent, hiszen az EU eddig nem foglalkozott sem a 
bérekkel, sem a nyugdíjakkal, ez nemzetállami fel-
adat maradt, amelyben a nemzetállamok egy része, 
köztük mi is kudarcot vallottunk. Egy magyar mun-
kás töredékét  kapja ugyanazért a munkáért, mint 
egy német vagy más, Európa boldogabbik felén dol-
gozó munkás. Márpedig egy erős Európát így nem 
lehet fenntartani. Ezekre a kihívásokra azonban 
megvannak a válaszok, a tervek, amelyeket a követ-
kező időszakban meg kell valósítani. 
Európa boldogabbik felét említetted, következés-
képp sajnos van Európának egy boldogtalanabb, 
vagy minimum kevésbé boldog fele is.
Az EU a világ egyik legerősebb gazdasága, a külön-
féle statisztikák alapján hol első, hol a második az 
Egyesült Államok vagy Kína után. De ebből a gaz-
dagságból messze nem részesül mindenki egyfor-
mán, mintha lennének első- és másodrangú euró-
pai polgárok. Márpedig egy erős, egységes közös-
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séget ekkora belső különbségekkel nem lehet fenn-
tartani. Ezért kívánjuk az Európai Egyesült Államok 
megteremtését, amelyben nem lennének másod-
rendű állampolgárok, ahol egy magyar gyermeknek 
ugyanolyan esélyei lennének, mint egy hollandnak 
vagy egy dánnak. De a magyar kormány az elmúlt 
kilenc évben drámai módon szétverte az oktatást, 
márpedig hazánknak és Európának 10-20 év múlva 
szüksége lesz a mai magyar gyermekek tudására 
is. Azt pedig mindenképpen meg kell állítani, hogy 
egy élhető élet reményében a magyarok százezrei 
költözzenek Nyugat-Európába. A kivándorló fiata-
lok elvesztették itthon jövőjüket, családjaik pedig 
gyermeküket, unokáikat. Ez dráma. Európa eddig 
azzal foglalkozott, hogy a versenyképesség érde-
kében komoly támogatásokat nyújtott a kis- és kö-
zépvállalkozásoknak. De mit ér ez a támogatás, ha 
egy magyar kisvállalkozó ötvenévesen szívrohamot 
kap és a magyar kórházban meghal, miközben egy 
német vagy holland kórházban megmenthetnék az 
életét, és felépülése után tovább dolgozhat. Nincs 
versenyképes ország tanult, egészséges emberek, 
kiegyensúlyozott élet nélkül. A turisták nem pusz-
tán a térkőért mennek valaho-
va, hanem a hely hangulatáért, 
a helyi éttermekért, ahol tiszta 
szállodák és kedves pincérek 
várják őket. Egy borús hangulatú, 
stresszes, szürke helyre viszont 
a legszebb térkőért sem fognak 
menni. 
Azaz a jólét és jóllét egyre fon-
tosabbak.
Annyira, hogy még a gondol-
kodásunkat is meg kell kissé 
változtatnunk a gazdasági nö-
vekedésről, mert szerintem az 
emberekbe fektetett pénz fogja 
a legjobban felzárkóztatni a sze-
gényebb országokat. 
Hát inkább emberekbe, mint térkövekbe. Térjünk ki 
most a megkerülhetetlen Brexit-kérdésre; könnyeb-
bé teheti mindezek megvalósulását az integrációt 
sokszor lassító britek kiválása? 
Nekünk nagyon érdemes figyelni a briteket, hiszen 
ami ott történik, az pontosan mutatja, mi lesz, ha 
egy felelőtlen politikai gazemberekből álló csapat 
félinformációkkal és hazugságokkal bolondítja a 
választókat. Olyan folyamatokat indítottak el, hogy 
már ők maguk sem tudják kontrollálni azokat. A 
Brexit jelszava az volt, hogy vegyük vissza Brüsz-
szeltől a döntés jogát. Ehelyett azt látjuk, hogy több 
mint két éve a britek még a saját jövőjük feletti 
kontrollt is elveszítettek. A Brexit veszélye már ed-
dig nagyobb károkat okozott a gazdaságnak, mint 
amennyi nyereséget beígértek a Brexit-párti popu-
listák. Orbán politikája pedig kísértetiesen hasonlít 
erre, s eljöhet egy pont, amikor már mindegy, hogy 
mi is Orbán akarata, a folyamatokat többé ő maga 
sem tudja uralma alatt tartani. Ha Orbán ezen az 
úton megy tovább, Magyarország kiszorul az EU-
ból, mert a politikája kisodor minket. Mondtuk már, 
ha valaki elkezd a történelemmel játszani, előbb-
utóbb a történelem fog játszani vele. Mi állunk a 
legközelebb ahhoz, hogy a Brexithez hasonló for-

gatókönyv játszódjon le, csak nálunk az unió magas 
támogatottsága miatt nem népszavazással, hanem 
politikai döntésekkel. 
És mit jelent a Brexit Európának?
Felrázta az embereket. Bizonyos értelemben a Bre-
xit, illetve Orbán, Salvini, Marine Le Pen meg Kaczy-
nski populista politikája is hozzá fog járulni ahhoz, 
hogy létrejöjjön egy erősebb és egységesebb Euró-
pa, és egyszer majd az Európai Egyesült Államok. 
Azt az emberek ugyanis megértették, hogy ha nem 
tudnak közösen fellépni egy jobb élet mellett, a 
hazugságkampányok és álhírek ellen, akkor jön 
Európa szétesése, márpedig ezt senki sem akarja. 
A szétesés az oda vezető út, hogy világos legyen, 
konfliktusok, sokaságát, békétlenséget, legször-
nyűbb esetben erőszakot, háborút hoz. Béke vagy 
háború? Ez a mostani viták történelmi tétje.
Beszéltél arról, milyen gazdasági károkat okozott 
már eddig is a Brexit a briteknek, de az integráció 
nem csak gazdasági folyamat, hanem Európa leg-
sikeresebb békeprojektje. Még le se zajlott a Brexit, 
de máris feléledni látszanak évtizedek óta megol-
dottnak látszó konfliktusok, Észak-Írországban már 

voltak lövöldözések, egy fiatal újságírónő életét is 
vesztette. 
Erre utaltam az előbb. És a folyamat nem áll meg, 
a skótok például újra elővették a függetlenség kér-
dését. Az Európa-projekt különlegessége, hogy sok-
nyelvű, különböző kultúrájú és hagyományú népből 
képes egységet formálni, s a világban közösen tud-
nak fellépni érdekeik védelmében. Sajnos, mindig 
lesznek olyanak, akik ezt megpróbálják bomlasz-
tani a saját kis pecsenyéjük sütögetése miatt, aki-
ket emiatt az sem érdekel, hogy országuk tönkre-
megy, de a sokszínűség egysége ennek ellenére a 
legsikeresebb projekt az európai történelemben. 
Ezt nem megállítani, pláne felbontani kell, hanem 
tovább mélyíteni. A kihívásokra pedig meg lehet 
adni a válaszokat: nem véletlenül beszélek olyan 
sokat az európai minimálbérről, az európai mini-
málnyugdíjról, illetve az európai családi pótlékról 
és egészségügyi minimumról, mert ha ez emberek 
biztonságban érzik magukat, ha tudhatják, hogy 
gyermekeiknek biztosan jobb jövőjük lesz, ez jelen-
ti a kézzelfogható bizonyítékot arra, hogy az Euró-
pa-projekt értük van és jó úton halad. 
Hogy tudná biztosítani egy kis állam ezt önmagá-
ban?

Mészáros Lőrinc csodán túli meggazdagodását 
az Európai Unió többé nem fogja finanszírozni. 

Ezért is létfontosságú nekünk, magyaroknak, 
hogy megszabaduljunk Orbántól, mert a 

következő öt évben Orbán lesz a legnagyobb 
akadálya annak, hogy Magyarország annyi 
európai uniós támogatást kapjon, amennyit 

megérdemel.

A világpolitika viharaiban Magyarország önmagá-
ban hozzá sem tud szólni olyan döntésekhez, ame-
lyek minket is érinthetnek. Azonban ha egy erős 
közösség tagja vagyunk, akkor mi is erősebbek va-
gyunk, mert a közösséggel együtt, a magyar érdeke-
ket is érvényesítve tudjuk meghozni a döntéseket, 
és nem nélkülünk döntenek. Aki igazán hazafi, az 
csakis azt akarhatja, hogy Magyarország jelen le-
gyen a döntéshozatalnál, s ne csak elszenvedje azt. 
De tegyük hozzá, az erős Európa nem veszélyezteti 
magyarságunkat. Lobogni fog a magyar zászló, szil-
veszter éjszakáján továbbra is a magyar Himnuszt 
énekeljük, anyukák és apukák esténként magyarul 
mesélnek gyermekeiknek az ágy szélén ülve, a té-
vében, a rádióban magyar nyelvű műsorok mennek. 
Kedvencünk marad a rakott krumpli, a gulyás, a ha-
laszlé, a túrós csusza és kinek olyan kedve van, jó 
magyar borral öblítheti le a vacsorát. 
Mit szeretnél látni a következő ötéves mandátum 
végén, hogy látod, milyen lesz akkor az EU és ben-
ne – reméljük, benne – Magyarország, melyek azok 
a feladatok, amelyek a Brexit-tehertől lassan meg-
szabaduló EU előtt állnak? Mert az kétségtelen, 

hogy bőven van tennivaló.
A következő ötéves ciklus 
végére egy sokkal egysé-
gesebb és hatékonyabb 
Európai Unió fog meg-
születni, s nekünk magya-
roknak az a legnagyobb 
feladatunk, hogy ebből ne 
maradjunk ki. Mint mond-
tam, a Brexit szerintem 
katalizálni fogja Európa 
egységesülését. Számítok 
rá, hogy az új Európai Par-
lamentben megváltozik 
a fontossági sorrend, s a 
gazdasági együttműködés 
mellé ugyanakkora súly-

lyal fel fog zárkózni a szociális Európa kialakítása, 
ami önmagában hatalmas lépés lesz az Európai 
Egyesült Államok irányában. Úgy látom, a követ-
kező ciklusban vége lesz annak a vircsaftnak, amit 
Orbán és cimborái kialakítottak az uniós pénzek 
lenyúlásával. Ha lassan is, de az EU megtanulta 
a leckét, miszerint az uniós pénzek nagyon rossz 
célokat is szolgálhatnak, amennyiben piszkos ke-
zekbe jutnak, mint például Magyarországon. Ezért 
sokkal szigorúbb ellenőrzés és feltételek mellett 
fogják adni a támogatásokat, ezért valószínűleg 
Mészáros Lőrinc csodán túli meggazdagodását az 
Európai Unió többé nem fogja finanszírozni. Ezért 
is létfontosságú nekünk, magyaroknak, hogy meg-
szabaduljunk Orbántól, mert a következő öt évben 
Orbán lesz a legnagyobb akadálya annak, hogy 
Magyarország annyi európai uniós támogatást 
kapjon, amennyit megérdemel. Meg annak, hogy 
mi magyarok is európai életet éljünk, nyugalom-
ban, kiszámíthatóságban, egy jobb élet reményé-
vel. Ezért kérem, hogy támogassák a Demokratikus 
Koalíció törekvéséit, segítsék, hogy közelebb kerül-
jünk a kívánt célhoz, az Európai Egyesült Államok 
megszületéséhez.

Marton Levente
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– Az Európai Unión kívül csak káosz, nyomor és 
összeomlás van – jelentette ki a Demokratikus 
Koalíció EP-listavezetője. Az európai minimálbér, 
az európai családi pótlék és az európai minimál-

nyugdíj garantálásával 
az Európai Egyesült Ál-
lamok egy gazdagabb 
Magyarországot jelent.
– Az Európai Egyesült 
Államok nem lopná 
el a magyarok pénzét 
a közbeszerzéseken, 
nem lopná el a fél 
Balaton-partot, nem 
venné el a gazdák 
földjeit, hogy azokon 
oligarchák nyerész-
kedjenek, nem rabol-
ná el a budai Várat – 
mondta. – Ma a beteg- 
szállítóknak kézben 
kell vinniük a bete-
geket, az orvosoknak 
sokszor a nem sterili-

zálható eszközöket is újra kell sterilizálniuk, a mul-
tinacionális cégek dolgozóit a rabszolgatörvénnyel 
eladták, a közigazgatásban dolgozóktól pedig nem 
csak a szabadságuk jelentős részét vették el, de 
még az ebédidejüket is.
Az uniós tagság 15 évéből az Orbán kormány 10 
évet elherdált. A képzeletbeli uniós autópályán 
mindenki elhúz mellettünk, a magyar miniszter-
elnök pedig ül és nézi, hogy mindenki szembe jön 
vele.
– Nem igaz, hogy csak gyűlölködésből, utálkozás-
ból és háborúból lehet egy országot felépíteni! 
Nem igaz, hogy ha gyűlöljük Brüsszelt, akkor jobb 

Ha rettegünk a migránsoktól, attól még nem fognak nőni a nyugdíjak

Nem igaz, hogy van élet az EU-n kívül

Eltiltották a további 
 jogsértéstől  

Bede Zsoltot, miután  
labdával rugdosta  

az ajánlásgyűjtő sátrunkat
A Fővárosi Választási Bizottsággal ellentétben 
a Nemzeti Választási Bizottság jogsértőnek ta-
lálta, hogy Bede Zsolt nemzeti-keresztény poli-
hisztor – „újságíró”, futballhuligán és provoká-
tor – egy focilabdával rugdosta a DK nyugati téri 
ajánlásgyűjtését. 
Akciója nem járt sikerrel, a DK így is 53 ezer 
ajánlást gyűjtött az EP-választásra. Az NVB eltil-
totta Bede Zsoltot a további jogsértésektől. Ha 
Bede Zsolt továbbra is olyasmit csinálna, ami 
Orbán Viktornak tetszik és nem mondana le a 
labdarugdosásról sem, javasoljuk neki, hogy in-
kább próbálja ki magát az NB1-ben, ott a NER 
talán jobban is fizet ezért a mozgásformáért. 
Ki tudja, talán kiderülne, hogy valamiben még 
Bede Zsolt is tehetséges.

Rónai Sándor
szóvivő, 

EP-képviselőjelölt

Ez volt Dobrev Klára EP-listavezető egyik legfontosabb üzenete a Demokratikus Koalíció majálisi rendezvényén, 
ahol délelőttől estig koncertek és egyéb szórakoztató műsorok várták a rengeteg látogatót. 

lesz az egészségügy, nem igaz, hogy ha hadban ál-
lunk az ENSZ-szel és a civil szervezetekkel, akkor 
magasabbak lesznek a bérek, és nem igaz, hogy 
ha rettegünk a migránsoktól, akkor nőni fognak a 
nyugdíjak! – jelentette ki Dobrev Klára.
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Átverik a nyugdíjasokat: a nyugdíjak  
még az inflációt sem követik,  

ezért kellene európai minimálnyugdíj

– A Pénzügyminisztérium közzétette a 
2020. évi költségvetés tervezetét, amelyből 
kiolvashatók a kormány szándékai. Ráadá-
sul, ismét elmondom, úgy tervezik a jövő 
évi költségvetést, hogy a 2018-as adatokat 
továbbra sem ismerjük, zárszámadás nem 
történt, az idei év adatait még nem tudhat-
juk, miközben a kormány már 2020-ról be-
szél, tehát folyamatosan ingoványos talajra 
terveznek – mondta Varju László, a költség-
vetési bizottság elnöke. – Azonban annyi 

már biztosan látható, hogy a nyugdíjasokat átverik. Figyelembe kellett 
volna venni a bérnövekedést, de ezt a kormány nem tette meg. Nyugodtan 
mondhatjuk tehát, hogy a kormány csal, és a nyugdíjasok kárára finanszí-
rozza az állami költségvetést. Varju László elmondta: követelik, hogy a 
kormány vizsgálja meg mekkora a nyugdíjas-infláció, s annak megfelelően 
korrigálja a nyugdíjakat. Vissza kell állítani a korábbi baloldali kormányok 
által használt számítást, s ennek megfelelően tervezni a költségvetést.
– Ne trükközzenek az életüket végigdolgozó emberek megélhetésével, 
ezért is képviseli a Demokratikus Koalíció a májusi EP-választásokon az 
Európai Egyesült Államok tervét, amely európai minimálnyugdíjat garan-
tál a magyar nyugdíjasoknak. Európa pedig nem fogja átverni őket, míg a 
magyar kormány és a Fidesz már évek óta ezt teszi. 
A Fidesz szándékosan nem vizsgálja a nyugdíjas kosárra vonatkozó infláci-
ót, mert akkor kiderülne, hogy elcsalják az emberek nyugdíját. 
Ezért a költségvetési bizottság rendkívüli ülésén a Demokratikus Koalíció 
nevében követeljük a nyugdíjas infláció felmérését, s annak megfelelően 
a nyugdíjak korrigálását – mondta Varju László.

Tovább korlátozná a Fidesz a demokráciát, a képvi-
selők jogait, s ezen keresztül a magyarok informá-
cióhoz való jogait is, ha megpróbálják lehetetlenné 
tenni, hogy az ellenzéki képviselők bejussanak a 
közintézményekbe, és ott tájékoztatást kérjenek. 
– Kövér Lászlótól azt kértük, hogy a törvény által 
előírt módon biztosítsa, hogy a képviselők élhesse-
nek a jogaikkal, bemehessenek a közintézmények-
be, és feltehessék azokat a kérdéseket, amelyek a 
választókat is érdeklik. Kiderült, hogy a Fidesz világában ez a jog az ellen-
zéki képviselőket nem illeti meg. Amikor Kövér László azt írja válaszleve-
lében, hogy az országgyűlési képviselők maradjanak az országgyűlés falai 
között, és ott gyakorolják a kormány ellenőrzésére vonatkozó jogaikat, ak-
kor elfelejti megemlíteni, hogy
az ellenzéki képviselők parlamenti jogai jelenleg Don Quijote szélma-
lomharcához hasonlítanak: kérdéseinket érdemi válasz nélkül hagyják, 
törvényjavaslatainkat tárgyalás nélkül lesöprik.
Éppen ezért volt a rendszerváltás egyik fontos vívmánya, hogy a kép-
viselőket felhatalmazták a közintézmények ellenőrzésére, hogy oda 
bemehessenek és bármikor, bármilyen kérdést feltehessenek – mondta 
Arató Gergely. A frakcióvezető-helyettes kijelentette: csak diktatúrákban 
fordul elő, hogy a képviselők jogait korlátozzák. – Ilyen csak diktatúrák-
ban fordul elő. Nem fogjuk hagyni, hogy Kövér László megfélemlítsen 
minket, élni fogunk a képviselői jogainkkal és minden eszközzel elle-
nőrizni fogjuk a kormányt. Ha pedig Kövér László és a Fidesz arra ve-
temedne, hogy megpróbálja törvénnyel korlátozni az ellenzék maradék 
lehetőségeit, akkor magyar hazafiként mindent el fogunk követni, hogy 
ellenálljunk ennek a törekvésnek – szögezte le Arató Gergely.

Újabb szög a jogállam koporsójába:  
Kövér László kitiltaná a képviselőket  

a közintézményekből
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Letelt egy mandátumnyi idő, az első európai par-
lamenti mandátumod. Ha visszatekintesz, milyen 
volt beletanulni a bonyolult uniós döntéshozatal-
ba, melyek voltak a legsikeresebb kezdeményezé-
sek, melyek voltak az Unió sikeres lépései ebben 
az öt évben?
Az elmúlt öt évben az Európai Unió 
a Parlament kemény munkájá-
nak köszönhetően lényegesen 
erősebb lett. Több olyan tör-
vényhozási javaslatot fogad-
tunk el, amelyek a korrupció, 
a demokratikus alapértékek 
megsértése elleni küzde-
lem alapköveivé váltak. 
Legjobb példa erre a Sar-
gentini-jelentés, melynek 
eredményeként elindult a 
7. cikkely szerinti eljárás a 
magyar emberek érdeké-
ben, az Orbán-kormány ellen. 
Sok munkánk volt ebben.
De korábbi energiaügyi minisz-
terként a ciklus során 
kiemelt figyelmet 
fo rd í tot ta m 
a meg-

újuló energiák szerepének erősítésére is. A német 
példából ma már látszik, hogy ez nem csak környe-
zetvédelmi szempontból fontos, hanem a háztar-
tások rezsiköltségének tartós és jelentős csökken-
tése miatt is. A megújuló energiáról szóló jelentés 

során az EP szociáldemokrata frakciójának 
képviseletében eljárva elsődleges célom 

az volt, hogy mindenki számára el-
érhetővé tudjuk tenni a megújuló 

energiaforrásokat, eltöröljük a 
Magyarországon érvényben lévő 
értelmetlen díjakat, minimálisra 
csökkentsük az engedélyezés-
sel kapcsolatos elviselhetetlen 
bürokráciát és legfőképp csök-
kentsük Európa és Magyaror-
szág függőségét az orosz gáz-
csapoktól. Paks II. a jelenlegi 
formájában orosz érdek, én a 

magyar érdeket képviseltem.
Európai parlamenti képviselőként 

252 alkalommal intéztem kérdést 
az Európai Bizottsághoz és számos 

levelet írtam az Európai Csalás Elle-
ni Hivatalnak (OLAF). Amire a leg-

büszkébb vagyok, hogy az én 
bejelentésemre kezdték 

el vizsgálni az Elios-ügyet, Orbán Viktor vejének 
korrupciógyanús meggazdagodását. Már csak ezért 
megérte az elmúlt 5 év. De ezen kívül is számos 
olyan esetben fordultam a Bizottsághoz, amikor a 
magyar adófizetőknek szánt uniós pénzek fideszes 
oligarchák és rokonok zsebében végezték. A kérdé-
sek nemegyszer járultak hozzá a magyar kormány 
elleni kötelezettségszegési eljárások megindításá-
hoz, illetve ahhoz, hogy az OLAF jóval több ügyet 
vizsgál Magyarországon, mint bármelyik másik tag-
országban.
Tegyük fel a kérdés testvérpárját is: mi az, amit vi-
szont hiányolsz az elmúlt öt évből, ahol nem, vagy 
nem eléggé jól teljesített az unió, s mit kellene ten-
ni ezek javításáért?
Miközben nő a gazdaság, a hétköznapi emberek 
jelentős része ebből keveset érzékel. Magyaror-
szágon különösen tragikus a helyzet: az Orbán-re-
zsim milliókat taszított létbizonytalanságba és 
szegénységbe, miközben a korrupt politikusok és 
a Fidesz-oligarchák dőzsölnek. Az egész Unió szé-
gyene is, hogy ez megtörténhet.
Ezért is áll a Demokratikus Koalíció európai prog-
ramjának középpontjában a szociális Európa, vagy 
ahogy mi nevezzük, az Európai Egyesült Államok 
terve. Az Uniónak el kell érnie, hogy a közös piac, a 
gazdasági növekedés ne a leggazdagabb egy szá-
zalék bankszámláin, hanem elsősorban az átlag-
polgár jólétében mutatkozzon meg. Ezért akarjuk 
– az európai baloldali párttokkal egyetértésben 
– hogy uniós szabályok, uniós politika garantálja 
a dolgozó emberek tisztességes megélhetését, az 
európai minimálbért és minimálnyugdíjat, a gyer-
mekszegénység megszüntetésére az európai csalá-
di pótlékot, az egészségügyi ellátás európai szín-
vonalának garantálására az európai egészségügyi 
minimumot, a drága ingatlan- és albérletárakra 
európai lakhatási programot. Az igazságos közte-
herviselés érdekében pedig azt, hogy az Unió érje 
el a nagyvállalati adóelkerülés leállítását, a multik 
igazságos megadóztatását.
Magyar polgárként emellett követeljük azt is, hogy 
az Unió – saját polgárai, többek között az euró-
pai magyarok érdekében – éljen mindazokkal az 
eszközökkel, amelyek a demokratikus értékek vé-
delmében rendelkezésére állnak. Véget kell vetni 
az EU-pénzek szabad elrablásának is, különösen 
Magyarországon. Az Unió támogatásait vissza kell 
adni azoknak, akiket illet: az oligarchák helyett a 

Orbán lett a korrupt,  
agresszív, antidemokratikus,  

Európa-ellenes politika szimbóluma
Öt év strasbourgi és brüsszeli munka után kérdeztük az Európai Unió működésében szerzett  

tapasztalatairól, sikerekről és kudarcokról, tervekről és lehetőségekről  
Molnár Csaba EP-képviselőt, a DK ügyvezető alelnökét, európai parlamenti listájának második helyezettjét.
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kisvállalkozásoknak, a korrupt fideszes-politikusok 
helyett a polgárok szabad helyi kezdeményezései-
nek. Ez a pénz a mi pénzünk, a magyar adófizetőké, 
nem pedig Orbán Viktoré.
Hogy látod, van-e esélye a Fidesznek bent maradni 
az Európai Néppártban, vagy végleg a perifériára 
sodródik? Mert az látható, hogy Orbán reményeivel 
ellentétben a populista-nacionalista erők biztosan 
nem szereznek sem többséget, sem megkerülhetet-
len szerepet az Európai Parlamentben.
Orbán Viktor Európában már bukott ember. Pártjá-
val együtt a perifériára sodródott, tagsága a Nép-
párban már csak papíron létezik. Az, hogy Orbán 
sokat szerepel a hírekben, csak azért van, mert az 
Unióban ő lett a korrupt, agresszív, antidemokra-
tikus, Európa-ellenes politika szim-
bóluma. Egy botrányhős, egy poli-
tikai celeb, akinek annyi a szerepe, 
hogy a címlapra lehet tenni. Ahogy 
mondani szokták, mindenki jó vala-
mire, ha másra nem, hát elrettentő 
példának. Ez az EU-ban ma Orbán 
Viktor. Ha Orbán Viktor neve előke-
rül a brüsszeli folyosókon, az euró-
pai politikusok olyan arcot vágnak, 
mint ha egy disznó viccet hallottak 
volna. Van, aki csóválja a fejét, van 
aki kineveti, de komolyan nem ve-
szi senki. Világos, ő már csak ártani tud hazánknak. 
Magyarországnak égető szüksége van az európai 
együttműködésre, a többiek szolidaritására. Orbán 
ennek a szolidaritásnak az írmagját is kiirtotta. A 
többi EU-tag, már a közvetlen szomszédaink is, ro-
hamtempóban húznak el mellettünk. Orbán hiába 
konspirál a saját pártcsaládja ellen: a populisták 
nem fogják megnyerni az európai választást. Ezért 
arra számítok, hogy Orbánt hamarosan végleg ki-
dobják az EPP-ből, ha ugyan magától el nem kullog 
a hasonszőrű szélsőjobbos haverjai közé. Orbán fél 
lábbal már ma is a vesztes oldalon van, visszafor-
dulni pedig nem tud, az EP-választás után végleg a 

vesztesek között lesz. Ilyen körülmények között eu-
rópai parlamenti képviselőkként azért kell dolgoz-
nunk, hogy ne legyünk ott mellette mi, magyarok 
is a vesztesek között. Hogy az Unióban világosan 
lássák: Magyarország nem azonos Orbán Viktorral. 
Ehhez az első lépés elérni azt, hogy a Fidesz minél 
kevesebb EP-képviselőt állíthasson. Minél több 
demokrata magyar képviselő ül az Európai Parla-
mentben, annál nagyobb esélyünk van elérni, hogy 
az EU tegyen meg minden tőle telhetőt a magyar 
demokrácia helyreállításáért. 
Mi a véleményed, a vártnál is bonyolultabb brit 
belpolitikai helyzetet előidéző Brexit meggyengíti 
az unióellenes erők hamis érvekre alapozott uszí-
tását?

Valóban, a Brexit napnál világosabban mutatja, mi 
vár arra, aki az Unió gyengítésével próbálja meg 
erősíteni a nemzetállami hatalmát. Nagy-Britannia 
gazdasági, politikai, katonai nagyhatalom, mégis 
beleroppan abba, hogy elhagyja az EU-t. A britek 
most mutatják meg nekünk milyen nekimenni 120 
km/h-val egy falnak egy jól felszerelt, biztonsá-
gos BMW-vel, gondoljunk bele, hogy mi lenne, ha 
Orbán is megpróbálná kivezetni Magyarországot 
az Unióból: az előbbi példa BMW-jét cseréljük ki 
egy papír Trabantra. A Brexit persze rossz az Uni-
ónak is, de nem fogja azt sem lerombolni, sem az 
útjáról letéríteni. A britek leginkább nem az EU-

nak ártottak, hanem saját maguknak. Ez a Brexit 
legfontosabb üzenete a magyar választók számá-
ra is. Szó sincs arról, hogy az Unió egzisztenciális 
válságban lenne. Sőt, épp ellenkezőleg, az európai 
egység építése még gyorsulhat is. Sajnos, komoly 
a veszély, hogy ha Magyarországot Brüsszelben 
továbbra is Orbán Viktor képviselheti, a hazánk 
mindebből kimaradhat. Ha Orbán nyer, akkor nem 
is álmodhatunk európai életszínvonalról, európai 
minimálbérről, minimálnyugdíjról, családi pótlék-
ról, egészségügyről. 
Mit tartasz az Európai Unió legfontosabb feladatai-
nak a következő ötéves ciklus során?
Amint már mondtam: a legfontosabb olyan Uniót 
építeni, amely nem csak a gazdaság, a vállalatok 

számára teremt lehetőségeket, hanem 
képes az átlagemberek mindennapi éle-
tét is jobbá, könnyebbé, biztonságosabbá 
tenni. Mindent meg fogunk tenni, hogy 
megvalósítsuk a DK programját, a szo-
ciális Európai Egyesült Államokat euró-
pai családi pótlékkal, minimálbérrel és 
nyugdíjjal. Ezen túlmenően a cél minden 
területen az emberközeliség kell legyen. 
A polgárok Európája. Az Uniót rendsze-
resen éri az a vád, hogy átláthatatlan, a 
bürokraták világa volna. Ebben már sokat 
fejlődtünk az elmúlt öt évben: a Bizott-

ság és különösen az Európai Parlament, rengeteget 
tesz azért, hogy a gazdasági szereplőket, a civil 
szférát, a polgárokat bevonja a döntéshozatalba. 
De valóban tovább kell mennünk, és mindenekelőtt 
a Tanácsot, a nemzeti kormányok képviselőit kell 
rákényszeríteni arra, hogy végre tegyék átlátható-
vá a döntéseiket. Derüljön csak ki pontosan, hogy 
a kormányfők, a miniszterek hogyan szavaznak 
Brüsszelben. Elég a mismásolásból, a falazásból, 
vagy – rosszabb esetben – a hazudozásból, hogy 
Orbán Viktor itthon az ellenkezőjét mondja annak, 
mint amire Brüsszelben szavaz. A magyar választók 
sajnos különösen jól tudják, miről beszélek.

A legfontosabb olyan Uniót építeni, amely nem 
csak a gazdaság, a vállalatok számára teremt 
lehetőségeket, hanem képes az átlagemberek 

mindennapi életét is könnyebbé tenni. Mindent meg 
fogunk tenni, hogy megvalósítsuk a DK programját,  

a szociális Európai Egyesült Államokat, európai 
családi pótlékkal, minimálbérrel és nyugdíjjal.
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BRÜSSZELI
Véletlenül éppen azon a napon jártunk Brüsszelben, az európai intézményekben, amikor „közös megegyezéssel” 
felfüggesztették a Fidesz tagságát az Európai Néppártban. Valósággal szórakoztató volt látni az ekkora pofontól 
már elszokott Orbán Viktor tehetetlenségtől savanyú és ingerült arcát, amint a zsúfolásig megtelt sajtóteremben 

győzelemként próbálta beállítani egyértelmű vereségét, a külföldi újságírók harsány nevetése közben.

Egy európai parlamenti képviselőnek 
a repülő szinte már a második otthona

Az Európai Parlament brüsszeli épülete Az uniós intézményeket összekötő 
függőfolyosó

A látogatók a Parlamentáriumban ismerked-
hetnek meg az integráció folyamatával,  
a fotón az EP aktuális frakciói láthatók

Egy miniatűr ülésterem, ahol a látogatók  
képviselőknek érezhetik magukat

Az EP valódi brüsszeli ülésterme

Nehéz kezdet

Az alapok:  
a Schuman-nyilatkozat

A brüsszeli Európai Parlament makettje     

Nincs Brüsszel a Grand Place  
kőcsipkéből font épületei nélkül

A bővítés szakaszai
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PILLANATOK

Molnár Csaba és Dobrev Klára is szakított időt 
ránk, s főleg Orbán néppártból való kipenderítésé-
ről beszélgettünk

Niedermüller Péterrel is találkoztunk, mellette Arató Gergely

Mintha múzeumban járnánk: 
mindenhol érdekes műalkotásokat fedezünk fel
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Vannak, akik szász eredetet emlegetnek, s  nevét 
a német Fleck (der Fleck, Flecke) szóból vezetik le, 
amely szó darabot, foltot jelent, mégpedig bő te-
nyérnyi darabot, azaz akkorát, amekkora a flekken 
is lenni szokott, ha nem klopfoljuk tányér méretűre. 
Ráadásul a németek ismerik a Flecken (der Flecken) 
szót is, ami nem túl nagy meglepetésre, pontosan 
flekkent jelent. Mások viszont román eredetre hi-
vatkoznak, de hát a flac szó szinte ugyanazt jelenti, 
mint a német Fleck, annyi különbséggel, hogy nem 
annyira kéz, mint inkább talp méretű foltot jelent 
– legalábbis a szótár szerint –, tehát méret tekinte-
tében még közelebb is áll a nevezetes eledelhez. 
Az etimológiák ismeretében mégis bátran mond-
hatjuk, hogy a flekken erdélyi magyar étel, hiszen 
a magyarok között honosodott meg a flekken két 
legfontosabb szabálya: először is az, hogy sertés-
tarjából készítik, másodszor pedig az, hogy az erős 
borsozás mellett édesnemes paprikával is meghin-
tik, amely sütés közben kicsit kesernyéssé változik. 
Ez a flekken lelke, a borsos-paprikás íz – a bors ke-
leties csípőssége, a paprika alföldies keserédese, a 
villámgyorsan elkészülő hús puhaságába ágyazva, 
amelyet a tarja zsírpászmái még ízesebbé tesznek, 
miközben az egészségesség jegyében a zsír nagy 
része kiolvad sütés közben. Pácolni nem kell, mus-
tárba pácolni pláne nem. Ilyen egyszerűen és ilyen 

A flekken lelke
Magyarországon a flekkenről azt tartják, hogy erdélyi specialitás, és ez meg is felel a valóságnak,  

mert Erdélyben is így vélekednek. A híres rostonsült ezekről a vidékekről származik,  
noha a családfa kissé bizonytalan, annyi vihar rázta már, hogy az ágak teljesen összekuszálódtak. 

gyorsan ilyen egyszerű ízű, mégis a legbonyolul-
tabb igényeket is kielégítő szelethús nincs még egy, 
különösen akkor, ha számításba vesszük az előál-
lítási költségeket. Mert lehet, hogy a japán wagyu 
(azaz: vágju) marha bélszínsteakje messze maga-
sabb szintet képvisel, ár-érték arányban egyértelmű 
vereséget szenved az erdélyi flekkennel szemben. 
Flekkent készíteni roppant könnyű, de két út áll 
előttünk. Egyik sem alávalóbb a másiknál, de tény, 
hogy az eredmény eltérő lesz. Megvan tehát a tarja, 
amelyet kicsontozunk és egycentis szeletekre vá-
gunk, befűszerezünk (só, durvára törött feketebors 
és kevés pirospaprika, de leheletnyi őrölt kömény 
is kerülhet rá, csak ne érezzük ki az ízét, olvadjon 
bele a többibe, épp csak árnyalja kissé az ízeket). 
Ekkor jön el a döntés ideje: faszenen sütünk vagy 
serpenyőben? Nem vitás, hogy a parázs fölötti sütö-
getés az igazi, mert hát a füst úgy illik a flekkenhez, 
mint kénkő a pokolhoz, a szén magas hőmérséklete 
egyből megszelídíti a húst, betöri, megtöri, legyű-
ri – puha lesz, mégis rugalmas, szaftos és szenve-
délyes. A baj csak annyi, hogy az ember többször 
szeretne flekkent enni, mint ahányszor lehetősége 
nyílik a grillezésre. Ilyenkor kell választani a ser-
penyős módszert – sütőben viszont soha ne ké-
szítsünk flekkent, mert ez a módszer teljességgel 
elfogadhatatlan. A serpenyők esetében mindig azt 

vallottam, hogy a tapadásmentes bevonattal ellá-
tott változatok csak tojás és hal készítésére alkal-
masak, húst – főleg marhahúst – teflon nélkül kell 
sütni, mert itt le kell tapadnia a húsnak, hogy aztán 
kellően megsülve szépen elengedje az edény alját. 
Persze, ehhez kellően vastag aljú edény szükséges. 
A flekken nem ennyire válogatós, jó neki a teflon-
serpenyő, mert itt az a helyes, ha a hússzelet alig 
ér az edényhez, szinte lebeg fölötte, a forró alj és 
a szelet között vékony választót képez a vaj vagy 
az igazi sertészsír. A serpenyőben nagyon forróra 
fel kell hevíteni a zsírt vagy vajat. Olajat nem érde-
mes használni, mert a bors és a paprika vajban, de 
főleg zsírban adja ki igazi jellegét. Ha már nagyon 
forró, akkor vegyük a lángot közepesre, és azonnal 
tegyük a szeleteket a serpenyőbe, úgy, hogy kényel-
mesen elférjenek. Nem árt, ha van két serpenyő, 
úgy gyorsabb a munka. Akkor jó, amikor – pár perc 
alatt – mindkét oldala pirosra pirult, de még nem 
koppan a hús, ha a tányérra ejtjük. Mindenhez illik, 
de az egyszerűség további jegyében nyomjunk bele 
egy szelet kenyeret a kisült zsírba, tegyük rá a flek-
kent, arra kenjünk csöppnyi mustárt, és fogyasszuk 
mint szuperszendvicset. Esetleg késsel vágva, mint 
egykor nagyapám tette és ette.  

Marton Levente
www.asztaltanc.hu



Legutóbbi rejtvényünk megfejtése:  EURÓPA, MARADUNK

11 • dk hírek – 2019. 4. számtaláld ki

Rejtvényfelelős: Jambrik János                                                                                                                                                                               Rejtvényszerkesztő: Gyócsy Géza



12 • dk hírek – 2019. 4. szám Demokratikus Koalíció

Legyünk mi is egyenrangú európai polgárok!

Szavazzunk a DK-ra, a 6-os számú listára!

Európai minimáLbért!

Európai cSaLáDi pótLéKot!

Európai minimáLnyugDíjat!

támogaSSuK DobrEv KLára
programját!


